
Parteneriatul Public Privat
este o alternativã de finanþare pentru
p r o i e c t e l e d e i n f r a s t r u c t u r ã d i n
România în contextul restrângerii
resurselor bugetare în anii de crizã. În
prezent sunt finalizate atât legea PPP,
cât ºi normele de aplicare.

„Pasul pe care îl are România de fãcut
ºi care cred cã se va realiza foarte
curând este sã pornim funcþionalitatea
acestui Parteneriat Public Privat. Sper
ca în septembrie sã fie gata ºi site-ul în
care sã anunþãm intenþiile partenerilor
publici. Avem nevoie de parteneri
privaþi pentru a dezvolta strategic
România”, a declarat Mihai Prisãcariu,
directorul general al Unitãþii Centrale
pentru Coordonarea Parteneriatului
Public Privat (UCCPPP), din subordinea
Secretariatului General al Guvernului.

Parteneriatele sunt iniþiate exclusiv de
p a r t e n e r u l p u b l i c , c a r e p o a t e f i
Guvernul României, minister, consiliu
judeþean sau primãrie, atunci când nu

dispune de fondurile pentru o anumitã
investiþie. Pot fi realizate prin PPP
proiecte vizând sisteme de iluminat
public, spitale, tabere ºcolare etc.
Termenul de derulare a unui proiect
poate porni de la câþiva ani la câteva
zeci de ani, a explicat Mihai Prisãcariu
directorul general UCCPPP.

Paºii pentru iniþierea unui contract de
PPP au fost prezentaþi de Cristian
Giurumescu, consilier expert UCCPPP. De
asemenea, Alexandru Pãcurar, consilier
expert UCCPPP a expus atribuþiile
principale ale managerului public pentru
derualrea unui proiect de PPP.

Centura Bucureºtiului ar putea
deveni autostradã prin PPP

Parteneriatul Public Privat ar putea
avea o contr ibuþie importantã la
dezvoltarea infrastructurii de transport
din România.

Cel mai avansat proiect pe care
Ministerul Transportur i lor inten-

þioneazã sã îl efectueze prin PPP se
r e f e r ã l a r e a l i z a r e a c e n t u r i i
Bucureºtiului la rang de autostradã.
Proiectul a fost împãrþi t în douã
tronsoane: nordic ºi sudic. Pentru
î n c e p u t , v a f i a b o r d a t p r i n P P P
tronsonul sudic. „Suntem în faza de a
finaliza studiul de fundamentare a
deciziei de concesiune, de a definitiva
modelul financiar ºi a stabili durata
concesiunii pentru contractul pe care îl
vom scoate spre finanþare”, precizeazã
Ciprian Goriþã, consilier principal în
cadrul Ministerului Transporturilor ºi
Infrastructurii.

De asemenea, Ministerul Trans-
porturilor a lansat pe piaþã contractul de
c o n s u l t a n þ ã p e n t r u p r e g ã t i r e a
proiectului ºi acordarea de asistenþã
tehnicã în vederea realizãrii prin PPP a
autostrãzii Comarnic-Braºov. În paralel,
Ministerul are în vedere ºi lansarea
licitaþie de consultanþã pentru proiectul
autostrãzii Târgu Mureº – Iaºi – Ungheni,
în lungime de aproximativ 300 km.

Tot prin PPP, Metrorex intenþiona sã
realizeze linia 7 de metrou Bragadiru –
Volu ntar i . În prezent se dezbate
posibilitatea transferului proiectului
dinspre legea PPP la legea concesiunii.

Un proiect important cu un impact
deosebit pentru sectorul transporturilor
se referã la construirea canalului
D u n ã r e - B u c u r e º t i . S t u d i u l d e
fezabilitate a fost finalizat anul trecut,
i a r a c u m M i n i s t e r u l p r e g ã t e º t e
modalitatea prin care acesta va fi
promovat, mai spune domnul Goriþã.

Ministerul Dezvoltãrii se
pregãteºte sã scoatã
proiectele la luminã

Ministerul Dezvoltãrii a manifestat o
preocupare constantã de-a lungul
timpului pentru PPP, propunând o serie
de proiecte de anvergurã. Acestea nu
au mai fost iniþiate în principal datoritã
l imitãr i lor de responsabi l i tate º i
proprietate. Astfel, proiectul Esplanada
din Bucureºti are în continuare un
statut incert datoritã faptului cã terenul
p r o p u s a f o s t f r a g m e n t a t p r i n
retrocedãri, a precizat Bogdan Suditu,
ºeful serviciului de Planificare, Politici
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PPP - o ºansã de neratat

Eveniment Bursa Construcþiilor

Revista Bursa Construcþiilor a organizat la
finele lunii iunie seminarul „Parteneriatul
P u b l i c P r i v a t p e n t r u p r o i e c t e d e
infrastructurã” sub auspiciile Secretariatului
General al Guvernului ºi ale Unitãþii Centrale
pentru Coordonarea PPP.

În cadrul seminarului, au fost prezentate
informaþii de ultimã orã privind legislaþia
PPP, proiectele de investiþi i pe care
autoritãþile publice intenþioneazã sã le
dezvolte în parteneriat public privat,
precum ºi opiniile investitorilor interesaþi sã
intre în astfel de parteneriate.



Urbane ºi Legislaþie din cadrul MDRT.
Un domeniu pretabil pentru proiecte

PPP este ºi construcþia de locuinþe
sociale. În aceastã categorie este inclusã
ºi iniþiativa construirii unui ecocartier în
zona Ghencea din Capitalã. ªi în acest
caz, Ministerul s-a lovit de problema
proprietãþii asupra terenului, precum ºi
n e c e s i t a t e a d e c l a r i f i c a r e a
mecanismelor administrativ-financiare.

Î n p a r a l e l , M D R T a a v a n s a t
documentarea pentru dezvoltarea unui
nod intermodal care sã includã ºi un
aeroport, la Alexeni, lângã Urziceni. La
finele lunii iunie MDRT nu avea stabilitã
o poziþie oficialã pentru implicarea în
proiecte PPP în urmãtoarele ºase luni,
însã pregãtea documentaþia pentru a
putea demara parteneriate pe viitor, a
explicat domnul Suditu.

ªase spitale de urgenþã ar
putea fi realizate prin PPP

Nici Ministerul Sãnãtãþii nu este strãin de
proiectele PPP. În cursul anului trecut au
fost stabilite ºase proiecte de construcþie
a unor spitale de urgenþã prin PPP. Încã
din anul 2006 Ministerul a avut în plan
construirea acestora ºi a realizat studii de
prefezabilitate ºi fezabilitate. Din lipsa
finanþãrii proiectele au fost suspendate,
iar acum se doreºte construirea lor cu
sprijin privat, a precizat doamna Rodica
Nadolu, expert superior în cadrul
Ministerului Sãnãtãþii.

Dintre acestea, prioritare pentru Min-
ister sunt proiectele spitalelor regionale
de urgenþã din Cluj-Napoca ºi Iaºi.
Pentru spitalul din Cluj-Napoca a fost
încheiat un parteneriat între Minister ºi
Consiliul Judeþean Cluj, proprietarul
terenului. CJ Cluj urmeazã sã realizeze
studiul de fundamentare.

La Iaºi rãmâne de soluþionat problema
terenului. În prezent se fac demersuri
pentru obþinerea unui nou teren într-o
zonã accesibilã.

Celelalte patru spitale de urgenþã sunt
propuse a fi realizate în Târgu Mureº,

Timiºoara, Bucureºti ºi Craiova.
Pe lângã proiectele amintite existã ºi

alte oportunitãþi pentru derularea de
parteneriate în domeniu sãnãtãþii. De
exemplu, aceastã abordare se preteazã
ºi pentru reabil itarea sanatorii lor
balneare, cum sunt cele din Eforie,
Techirghiol, Mangalia ºi Bãile Felix,
adaugã doamna Nadolu.

Tunel pe sub Munþii Gutâi

Un proiect PPP aflat într-un stadiu
avansat la UCCPPP propune realizarea
unui tunel pentru subtraversarea
m a s i v u l u i m o n t a n G u t â i d i n
Maramureº. Proiectul a fost depus de
Consiliul Judeþean Maramureº ºi a
trecut de faza aprobãrii oportunitãþii.
Valoarea estimatã a proiectului este de
92 milioane euro, iar recuperarea
investiþiei urmeazã sã se facã prin
aplicarea unei taxe de traversare, a
e x e m p l i f i c a t A l e x a n d r u P ã c u r a r ,
consilier expert în cadrul UCCPPP.
Tunelul, în lungime de 4,3 km, va fi
realizat în apropierea oraºului Baia
Sprie ºi va subtraversa masivul muntos
Gutâi pânã în prima localitatea – Mara.

Investitorii japonezi sunt
încurajaþi sã iniþieze
proiecte peste hotare

Japonia are în vedere intensificarea
cooperãrii cu România în principal prin
intermediul companiilor japoneze, care
a r p u t e a i n i þ i a j o i n t v e n t u r e s º i
parteneriate public-private, a afirmat
Shin Ogawa, prim secretar ºi ºeful
s e c þ i e i e c o n o m i c e d i n c a d r u l
Ambasadei Japoniei în România.

N o u a d i p l o m a þ i e e c o n o m i c ã a
G u v e r n u l u i J a p o n e z u r m ã r e º t e
promovarea tehnologiilor japoneze în
e x t e r i o r . P r i n a c e a s t ã p o l i t i c ã ,
antreprenorii japonezi vor fi încurajaþi ºi
sprijiniþi de guvern sã se implice peste
hotare în proiecte în domenii precum
infrastructura ºi energia. Acest lucru
este valabil ºi în cazul României, adaugã

domnul Ogawa.
Companiile japoneze au în vedere

douã aspecte principale atunci când
investesc: sã realizeze un profit ºi sã îºi
minimalizeze riscurile. Investitorii
japonezi nu cautã în general sã obþinã
un profit mare pe termen scurt, ci
preferã un profit mic, dar constant ºi pe
termen lung, explicã domnia sa.

Lipsa de reacþie a
autoritãþilor descurajeazã
investitorii germani

ª i i n v e s t i t o r i i g e r m a n i p r i v e s c
Parteneriatul Public Privat cu mare
atenþie. În opinia preºedintelui Camerei
de Comerþ ºi industrie Româno-Ger-
mane, domnul Radu Mericã, problema
subdezvoltãr i i infrastructur i i d in
România în ultimii 20 de ani nu se
datoreazã atât absenþei finanþãrii cât
lipsei de reacþie din partea decidentului
politic. „De multe ori decidentul politic
ia decizii în interesul personal ºi nu al
þãrii”, apreciazã domnul Mericã.

Pe de altã parte, pentru a fi realizat,
orice proiect PPP presupune atragerea
finanþãrii bancare, care poate fi mai
scumpã sau mai ieftinã în funcþie de
garanþiile acordate. Ori partenerul pub-
lic este foarte reticent în asumarea
garanþiilor.

„Suntem într-o luptã contra timpului;
anii 2007-2008 nu se vor întoarce prea
curând, trebuie sã prezentãm proiecte ºi
sã le aplicãm”, subliniazã domnul Mericã.

Pânã acum investitorii strãini
nu s-au înghesuit la PPP

P a r t e n e r i a t u l P u b l i c P r i v a t n u
reprezintã o abordare nouã pentru
România, astfel de proiecte au fost
încercate ºi înainte de apariþia legii PPP,
dar au rãmas la stadiul de exerciþiu.
Acesta a fost cazul ºi cu proiectele Casa
Radio ºi Esplanada din Bucureºti.

„Legea este în continuare perfectibilã,
dovadã cã încã nu avem un PPP de
succes. Dincolo de cadrul generic,
lipsesc mecanisme ºi criterii importante

c a r e s ã p e r m i t ã f u n c þ i o n a r e a
propriu-zisã. Întotdeauna blocajele vor
apãrea în zona bancabilitãþii ºi alocãrii
r i s c u r i l o r ” , c o n s i d e r ã D a n i e l a
Nemoianu, reprezentant al Consiliului
Investitorilor Strãini, expert KPMG.

De exemplu, investitorii strãini au fost
surprinºi sã nu gãseascã standarde
minime de respectat în formulele de
PPP propuse.

Întârzierea demarãrii unor proiecte
prin PPP are loc în contextul reducerii
volumului investiþiilor strãine directe în
primul semestru al anului 2012 cam la
j u m ã t a t e c o m p a r a t i v c u a c e e a º i
per ioad ã d in anu l preced ent, d e
asemenea caracterizat de un declin
accentuat comparativ cu 2010.

„Trebuie sã determinãm care sunt
avantajele României în Europa, iar
investitorii sã vinã aici într-un climat de
p r e d i c t i b i l i t a t e º i g a r a n t a r e a
profiturilor într-un prag rezonabil”,
afirmã doamna Nemoianu.

Constructorii aºteaptã
lucrãri, nu vorbe

Dupã trei ani de contracþie valoricã,
sectorul construcþiillor aºteaptã cu
maxim interes demararea unor proiecte
de infrastructurã importante prin PPP,
î n s ã p r o i e c t e l e c o n c r e t e s e l a s ã
a º t e p t a t e . „ M e r g e m p e d i s c u þ i i
abstracte despre ce conþine legea, când
ne trebuie exemple de bunã practicã.
Legislaþia existentã acum are efecte
nule, iar reacþiile partenerilor externi
sunt foarte discrete. Evident sunt
interese politice, dar dacã rãmân
ancoraþi (n.r. decidenþii) la interesele
lor, proiectele PPP ar putea sã rãmâne
un capitol nescris în istoria României”,
atrage atenþia Laurenþiu Plosceanu,
preºedintele Asociaþiei Antreprenorilor
de Construcþii din România (ARACO).
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